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ZAŠČITNI ZAKON
BHHHn 1 - ~ ■m

Reci bobu bob in popu pop 
ali kaj nas še čaka?

KJE JE KRIVICA?

Smo za Deželo 
vsi Slovenci 
res enaki?
Da ima oblast pristranski in zanikrn 
odnos do Slovencev, je znana stvar. 
To se vleče že desetletja, ker tako se 
splača strankam in silam, ki razpo
lagajo z oblastjo: splača seveda iz 
njihovega političnega in volilnega vi
dika, ki pa žal prednjači!
Da ima oblast različen odnos do 
različnih Slovencev, je tudi znana in 
stara stvar. A vendar se o njej manj 
govori, najbrž zato, ker smo ”iz 
praktičnosti” vajeni poenostavljati in 
obravnavati našo skupnost kot celo
to na vseh ravneh, dalje zato, 
ker...vsi zavzeto zasledujemo enot
nost itd. Pri iskanju te enotnosti pa 
pogosto "nojevsko” (si) skrivamo ali 
enostavno zanemarjamo in zamolči
mo razlike med nami. Tu mislimo 
na razlike, ki so zelo konkretne in 
pridejo seveda do izraza pri odnosu 
oblasti do naše narodne skupnosti 
kot take in ta odnos tudi pogojujejo. 
Oblast namreč te razlike med Slo
venci kultivira, ker se ji to jasno iz 
političnega vidika splača.

. Zato je do nekaterih Slovencev po
gosto dobrohotna in širokogrudna, 
do drugih pa kar zaprta in skopa. 
Vse stvari se namreč v odnosih med 
drugimi strankami z medsebojno 
podporo prej ali slej poravnajo...saj 
nič ni zastonj.
Tov. Miloš Budin je na primer v 
prejšnjih dneh vložil na Deželi pis
meno vprašanje, da bi zvedel, po ka
terih kriterijih je deželna uprava do
delila priznanje kulturne ustnove s 
posebno vlogo Svetu slovenskih or
ganizacij (SSO), medtem ko je "po
zabila” na Zvezo slovenskih kultur
nih društev (ZSKD), ki združuje več 
kot 60 društev s skupno več kot 7 
tisoč člani in bogato dejavnostjo. 
SSO prejme na osnovi tega prizna
nja tudi po 150 milijonov letnega 
prispevka (in srečna SSO!), prizna
nje in prispevke uživajo še nekatere 
istrske in italijanske organizacije v 
deželi, ZSKD pa ne prejme nič!
Poleg tega obstajajo še podpore za 
specifične dejavnosti po II poglavju 
istega zakona za kulturo, a tudi na 
tej osnovi je prav ZSKD zanemarje
na in ne prejme že nekaj LET NIČ! 
Mar je v tem primeru iskati razlog v 
dejstvu, da vlaga ZSKD svoje pro
šnje v slovenščini?
Politična pojasnila za to pristran
skost, ne do Slovencev, ampak do 
nekaterih Slovencev, so seveda jas
na, kot smo že zapisali zgoraj: v 
strankarskem sistemu si namreč 
stranke pomagajo, druga drugi znot
raj koalicij! Kakšne so pri nas koali
cije oziroma zavezništva med stran
kami v raznih občinah, na deželi in v 
drugih javnih ustanovah, pa je vsem 
znano. In tem koalicijam ustrezajo 
tudi javni prispevki in podpore. Upa
mo, da nas ne bo kdo svaril in učil, 
češ nekateri so pač furbastL.Kaj pa 
nepristranskost, pošteno vladanje, 
upoštevanje realne dejavnosti in real
nih potreb, kvalitete in kvantitete 
različnih družbenih, kulturnih in so
rodnih faktorjev — skratka kaj pa 
demokracija!? Ali moramo postati 
prav vsi demokristjani oziroma nji
hovi zavezniki!? Koliko je vse to res
nično v koristi narodnostne skupnos
ti? kaj pa osebna in kolektivna poli
tična svoboda?
Upati je, da bodo vsaj stvari, za ka
tere se Slovenci enotno potegujemo, 
res v skupnem interesu, ne pa v ko
rist le nekaterih Slovencev....

Mimo je tudi poletje, bliža se je
sen, ko spravljamo in ocenjujemo 
letino. Slovenska manjšina v Ita
liji pa že 42 let čaka praznih rok. 
Ker smo naravnost obsedeni z 
negativnimi obletnicami, naj jih 
kar naštejemo: 43 let mirovne 
pogodbe, 42 let ustave, 36 let 
londonskega memoranduma, 20 
let predstavitve zaščitnih predlo
gov, 15 let Osima, 6 let Travni
ka, eno leto po objavi Maccani- 
covega osnutka.
Odtlej so se stvari odvijale tako 
počasi, da so premiki bili komaj 
zaznavni in povsem nepomemb
ni.
Februarja 1990 je vladni osnutek 
o zaščiti priromal v parlament, v 
pristojni komisiji se je prva raz
prava pričela spomladi in pred 
poletjem še ni šla preko metodo
loških čeri in vprašanja možnih 
avdicij, kakor da bi Italija mora
la še poizvedovati, kaj kdo misli 
o tem vprašanju.
Medtem se je premier Andreotti 
že dvakrat srečal z novim pred
sednikom slovenske vlade, ta pa 
se je javno sestal tudi s predsed
nikom deželne vlade Furlanije — 
Julijske krajine Biasuttijem. Slo
venski zunanji minister Rupel pa 
se je pogovarjal z italijanskim

RABA SLOVENŠČINE

Prve dni avgusta meseca se je v 
Gorici vršila druga seja občinske
ga sveta, na kateri so izvolili nov 
občinski odbor. Ob tej priložnosti 
je spregovoril tudi slovenski sveto
valec, izvoljen na listi KPI, Igor 
Komel in sicer najprej v slovenšči
ni, nato pa v italijanščini. Zaradi 
njegovega slovenskega govora se 
je na Goriškem, v okviru lokalne
ga italijanskega tiska, razvila po
lemika, katero so sprožili “nam 
znani znanci" predstavniki MSI, 
kateri so s posebno interpelacijo 
goriškemu županu protestirali, ker 
je dovolil uporabo slovenskega je
zika. Na slednji protest je odgovo
ril tudi neposredni zainteresirani s 
pismom, katerega v celoti objav
ljamo.

PISMO UREDNIŠTVU 
Gorica 1990
Pred časom je v zvezi s slovenšči
no v goriškem občinskem svetu 
italijansko krajevno časopisje ob
javilo interpelacijo MSI goriške
mu županu. Ker sem zaradi svo
jega dvojezičnega posega na za
sedanju občinskega sveta dne 
6.8.1990, v interpelaciji omenjen, 
smatram umestno, da v tej zvezi 
podam tudi nekaj pogledov.
Na pragu leta dvatisoč se v na
šem mestu še vedno merimo s 
parolami “Si parli solo italiano” 
(Govori naj se samo italijansko), 
to je besediščem, ki smo ga pri
morski Slovenci v ne tako daljni 
preteklosti krepko občutili na 
lastni koži. Dramatične posledice 
iz tistega temačnega dvajsetletne-

kolegom De Michelisom. Pogo
varjali so se tudi o problemu za
ščitnega zakona, vendar nam 
podrobnosti niso znane. Prvič po 
dolgih desetletjih se namreč slo
venskim vladnim možem ni zdelo 
potrebno predhodno prisluhniti 
mnenju slovenske manjšine in 
njenih predstavnikov.
Zato je bil zgovornejši Biasutti, 
ki si je za tribuno izbral jubilejne 
študijske dneve "Draga 90”, kjer 
je jasno povedal, da bomo razo
čarani in da zakon, če bo odo
bren, nikakor ne more zadovolji
ti vseh. Žalostno je, da smo mu 
prisotni še ploskali.
Vprašati se moramo, koliko časa 
je sploh še na razpolago za odo
britev zakona, ki bi ne bil zgolj 
fotokopija Maccanicovega pred
loga o jezikovnih kletkah? 
Pristojna komisija v senatu prak
tično se še ni lotila dela. Prva 
seja ožjega odbora naj bi bila 
šele v oktobru. In vprašati se 
moramo, ali je tokrat zavlačeva
nje zgolj dokaz pomanjkanja do
bre volje pri vladni večini, ali pa 
so v teku — mimo parlamenta in 
mimo prizadetih —nekakšna po
gajanja, predvsem po mednarod
ni strankarski poti.

ga obdobja ter vojne vihre žal 
občuti še danes, tako slovensko, 
kot tudi italijansko prebivalstvo 
tega območja. Danes govorimo o 
novi Evropi, o novem načinu 
pojmovanja stvarnosti brez meja, 
o sožitju, o narodnih manjšinah 
in o demokraciji, tako z veliko 
začetnico. Ko pa v tem duhu ne
kdo s posegom v materinem slo
venskem jeziku in v italijanščini, 
na civiliziran način skuša pod
krepiti sožitje in sodelovanje med 
tu živečimi narodi, je ožigosan 
kot provokator, ilegalec ter naj
dejo se celo taki, ki grozijo s so
diščem. Izpričevanje svoje narod
nostne pripadnosti pomeni torej 
še vedno za nekatere žaljivo in 
protizakonito dejanje. Po mojem 
mnenju pa je ravno obratno: ne
moralna in protizakonita je pre
poved lastnega narodnostnega iz- 
pričanja, tudi uradnega, čeprav 
ne obstojajo še dokončna zakon
ska pravila, ki naj bi za sloven
sko, narodnostno skupnost v Ita
liji urejevala zadeve. Slovenci v 
Italiji že vrsto desetletij zahteva
mo ureditev narodnostnega polo
žaja, ter se aktivno zavzemamo 
za to, da italijanska vlada izgla
suje primeren zakonski paket. 
Vsi dosedanji osnutki in predlogi 
o ureditvi našega položaja niso 
dosegli zaželjenega cilja, in so 
obtičali na mrtvem tiru. Očitno 
je — in to nam dosedanja praksa 
jasno dokazuje, da italijanska dr
žava še danes ne namerava rešiti 
teh vprašanj. Zamejski Slovenci 
zahtevamo le svoje pravice; za-

Recimo, da bi do konca oktobra 
imeli pripravljeno besedilo zako
na. Tedaj bi se moral o njem iz
reči senat na plenarnem zaseda
nju. Sledi proračunsko zasedanje 
parlamenta s sprejemanjem fi
nančnih zakonov. Zbornica bo 
imela gotovo veliko dela, vendar 
lahko dopustimo, da si bo našla 
čas tudi za "slovenski zakon”. V 
drugi veji parlamenta bi (če bi 
postopek pospešili, kar se da) 
morale zakon obravnavati vse 
komisije, nato pa še ustavna. 
Tako bi prišli že preko novega 
leta. Ker bo januarja kongres 
KPI, se bo parlamentarna dejav
nost obnovila šele v februarju. 
Vendar se šušlja, da bo Craxi te
daj sprožil vladno krizo in raz
pust parlamenta, če bi se stranke 
dotlej ne dogovorile o reformi 
volilnega sistema. Najbrž bosta 
KD in PSI ocenila tudi zaključek 
komunističnega kongresa in 
možnosti dokončne ošibitve leve 
opozicije na volitvah...
Recimo, torej, da bi italijanske 
vladne stranke kar tekmovale 
med seboj v sprejemanju manj
šinskega zaščitnega zakona: časa 
je že sedaj zelo malo, razpust 
parlamenta z novimi volitvami

htevamo tako globalno zaščito, 
ki naj odraža demokratičen duh 
italijanske republike, obenem pa 
duha Evrope ’92, oziroma Statut 
za etnične in jezikovne skupnosti, 
ki ga je izglasoval Evropski par
lament, čigar Italija je polnop
ravni in ustanovni član.
Goriška je prav gotovo zanimiv 
mozaik, v katerem se izraža et
nična raznolikost, podkrepljena z 
obmejno stvarnostjo, ob stičišču 
treh kultur. Goriška stvarnost 
lahko ravno v tej logiki more po
stati zanimiv dejavnik v sodobni 
evropski stvarnosti, nekak tovr
stni avandgardni laboratorij, us
merjen tako na vzhod kot na za
hod. To pa bo Goriška lahko 
dosegla le z veliko mero “nove” 
odprtosti ter v povezavi vseh 
svojih narodnostnih komponent 
in v njih oblikovanih izkušenj. 
Na drugi seji občinskega sveta v 
Gorici 6. avgusta 1990 je demo- 
krščanski svetovalec G.Cocianni 
podal stvaren zgodovinski opis o 
vlogi Gorice v šestedesetih letih, 
v letih hladne vojne. Takrat je 
Gorica z veliko mero poguma 
napravila velike korake pri odpi
ranju takratne meje ter na pod
ročju stikov z Vzhodom in s temi 
dejanji za več desetletij prehitela 
splošno italijansko, oziroma ev
ropsko stvarnost. Toje tista Go
rica po kateri težim, oziroma za 
katero se skušam angažirati.
V tem kontekstu menim, da tudi 
zavzemanje za narodnostne pra
vice posameznih etničnih skup
nosti (kot je v tem primeru slo
venska v Italiji), sodi v nadaljnjo

pa bi za manjšino bil nova katas
trofa.
Vprašati bi se morali tudi, ali so 
demokristjani in socialisti pri nas 
pripravljeni tvegati volitve s sve
že odobrenim zaščitnim zako
nom in neizogibnimi polemikami 
v Trstu, Gorici in Benečiji. Naj
brž ne. Zato pa je slišati tudi 
tiho prigovarjanje, češ sprijaznite 
se s tem, kar vam ponuja Macca- 
nico. Ali pa, v najboljšem prime
ru, če že hočete zakon izboljšati, 
vedite, da ga v tej zakonodajni 
dobi ne boste dobili. Kvečjemu 
se lahko zgodi, da senatna komi
sija pripravi poenoteno besedilo 
”ad futuram memoriam”, za bo
dočnost. S tihim upanjem, da se 
bo manjšina medtem še bolj 
omehčala ali pa zaradi notranjih 
trenj in nesoglasij izgubila vsakr
šno pogajalno moč.
V teh pogojih se torej pripravlja
mo na nadaljevanje shoda slo
venskih izvoljenih predstavnikov 
in obeleževanje 15—letnice osim
skih sporazumov. Upati je, da 
bodo omenjene pobude prilož
nost za odločnejše nastope, sicer 
bomo ostali zgolj pri deklaraci
jah in prestižnih kretnjah.

STOJAN SPETIČ

demokratizacijo družbe, oziroma 
razvijanje sožitja med Italijani, 
Slovenci in Furlani na tem pod
ročju. Ozračje napetosti in na
rodnostna mržnja, ki ju nekateri 
želijo ustvariti in napihovati, pa 
brez dvoma ne sodi v današnjo 
Evropo.
Živimo v svetu nenehnih spre
memb, a pri nas se stvari počasi 
premikajo. Narodnostni predsod
ki na žalost še obstajajo. Nekaj 
se pa le premika. Zloglasne itali
janske, desničarsko usmerjene 
ustanove in tradicionalno protis
lovenske prav gotovo ne odraža
jo večine italijanskega goriškega 
prebivalstva. Obstajajo tudi dru
gi predstavniki italijanske Gori
ce, ki stremijo po sodelovanju s 
Slovenci ter gledajo na stvarnost 
v povsem drugi luči. Istočasno 
pa se zavedam, da nas na tej poti 
čaka še mnogo vztrajnega dela. 
V zaključku bi želel povzeti mi
sel, s svojega dvojezičnega govo
ra na omenjeni občinski seji dne 
6.8.1990: “Obračam se na vse 
politične sile in ostale dejavnike, 
da skupno iščemo nove možnosti 
nadaljnega sodelovanja in tako 
načnemo novo poglavje naše 
zgodovine. Novo poglavje, v ka
terem bomo Slovenci, Italijani in 
Furlani ponosni in istočasno pre
pričani, da smo s skupnimi moč
mi storili nekaj koristnega, ne 
drug proti drugemu, ampak v 
skupni povezavi za občo korist 
našega mesta.
S spoštovanjem

IGOR KOMEL

Tudi v goriškem občinskem svetu 
moramo uveljaviti naše neodtujljive pravice
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Zalivska kriza in novi mednarodni red 
Vloga Organizacije združenih narodov
Ni trajalo dolgo. Ni še minilo 
leto, odkar smo z nejevero gleda
li rušenje berlinskega zidu in po
zdravljali novo obdobje, konec 
hladne vojne. Pa nam že grozi ne 
hladna, temveč prava, krvava 
vojna. Veselili smo se, da bodo 
države na vzhodu in zahodu lah
ko lep del sredstev, ki so jih vla
gale v brezumno oboroževanje, 
namenile resničnim, težavam člo
veštva, odpravljanju lakote, pro
blemom onesnaževanja. Pa se 
zbudi eden od tolikih tiranov, 
kar jih je na svetu, in ustvari čez 
noč prvo priložnost, da se novo 
svetovno ravnovesje izkaže. Priz
nati je treba, da se ni kdove 
kako izkazalo, sicer ne bi iz dne
va v dan čakali na prvi strel.
Novi svetovni sistem ima še zelo 
krhke temelje. Zato nas ne sme 
čuditi, če je slišati toliko različ
nih mnenj, če so se tudi med ita
lijanskimi komunisti izoblikovala 
različna stališča. V tem trenutku 
mora vsak povedati svoje, da bo 
ob koncu razprave zaključek čim

PISMO UREDNIŠTVU
Wr

Čigava je 
sprava
Pri vsakem časopisu so veseli 
”pisem uredništvu”. Resnično pa 
se pri Delu nihče ni nadejal "pes
mi uredništvu”. In vendar smo jo 
doživeli.
Poslal (poslala?) nam jo je bra
lec, ki želi ostati anonimen. Ne
navadni, prelomni čas je očitno 
zdramil v njem pesniško žilico, 
da se je s sonetom odzval na ak
tualno politično dogajanje. Avtor 
sicer v dopisu dvomi, ali bo cen
zura pri Delu prebavila samos
tojno misel; če pa jo bo, pravi, 
nam bo postregel z novimi sone
ti.
Bralci našega časopisa so se lah
ko prepričali, da pisanje Dela že 
dolgo ni več uglašeno na eno 
samo struno. Kako naj bi tudi 
bilo spričo vsega, kar se dogaja v 
stranki in v družbi! Narobe: rav
no raznovrstnost misli in stališč 
je dokaz, da je naša stranka živ 
organizem, ki sprejema izzive 
časa; da njeni člani, somišljeniki 
in volilci niso ravnodušni do nje
ne usode in do njenega idejnega 
in moralnega premoženja.
Zato smo bralcu A.B. kljub ano
nimnosti hvaležni za prispevek, 
tembolj ker se nam zdi, da do
stojno odraža občutke širših kro
gov naših bralcev.

Uredništvo

Ljubljanska stvar ta sprava, ne pa 
naša!
Zastonj Primorcu silijo to spravo, 
ki kriminalizira borce in talce, 
da rehabilitira izdajalce.
Ne damo čiste roke v krvavo.
Evropa vse kolaboracioniste, 
ki v letih težke borbe za obstoj, 
svobodo, samostojnost, šli so v 
stroj
z esesovci, obsoja kot fašiste.
Le vabi naj ubežnike Ljubljana 
in pogosti, če skuhana je kaša...
A hlapca genocida in partizana
nobena ne poistoveti maša, 
ne sprava farizejska, niti ukana. 
Ljubljanska stvar ta sprava, ne pa 
naša!

A.B.

bolj popoln. In novi sistem čim 
trdnejši.
Po mojem mnenju je pri obrav
navi te krize prišlo med nekateri
mi do napačne ocene držav, ki so 
vanjo vpletene. Govori se o pr
vem spopadu med bogatimi in 
revnimi. Res gre nedvomno za 
spopad interesov, za nafto. Toda 
države, ki jo proizvajajo, spadajo 
med revne? Zakaj je prišlo do 
spora med Irakom in Kuvajtom? 
Slednji je skupno s Saudsko Ara
bijo skušal obdržati ceno nafte 
na najnižji možni ravni. Zakaj? 
Da bi čimdlje odložil načrte raz
vitih držav o iskanju alternativ
nih virov energije. To je naletelo 
na brezpogojno podporo tistih 
krogov, ki imajo v industriji, ve
zani na nafto, svoje ogromne in
terese. Prav pa je prišlo vsem, in 
še najbolj revnim državam, ki so 
odvisne od tuje nafte in si tak
šnih raziskav ne morejo dovoliti. 
Ni pa to šlo na račun držav, kot 
je Irak, ki so potrebovale sred
stva. Za kaj? Ne za to, da bi

Poletje 90 nam je prineslo več 
zgodovinskih odločitev. Tako 
smo po zaslugi "Slovenske skup
nosti” končno dobili italijanske
ga župana v Nabrežini. Stranki, 
ki želi biti predstavnica celotne 
manjšine, je na en mah uspelo 
izgubiti svojega zadnjega župana, 
potem ko je pred leti izgubila 
monopol v Števerjanu na Goriš
kem. Vsa zamejska javnost se se
veda sprašuje, kaj je stranka li
pove vejice dobila v zameno. Go
vorilo in pisalo se je o vstopu v 
uprave tržaške občine in pokraji
ne ter o”pomembnem predsed
stvu”.
O občini in pokrajini bodo naj
brž pogajanja zelo trda, saj je 
KD lepo pokasirala župansko 
mesto v Nabrežini, cene zanj pa 
noče plačati. Najraje bi videla, 
da bi jo plačali njeni zavezniki. 
Medtem pa se SSk mora zadovo
ljiti s "pomembnim predsed
stvom”. Katerim? Zlobni jeziki 
trdijo, da je Brezigar zato postal 
predsednik...slovenskega svetov
nega kongresa.
Ker je rad zahajal na britansko 
otočje, najbrž pozna zgodovino 
in osebnost angleškega kralja Ja
neza brez zemlje, pa bi se lahko 
sedaj imenoval Bojan Brez žu
panstva ali Bojan Brez besede. 
Katere? No, tiste, ki jo je dajal 
volilcem, da bo do zadnjega bra
nil mesto slovenskega župana v 
Nabrežini.

Med najbolj jeznimi zaradi raz
pleta dogodkov je baje nekdanji 
nabrežinski podžupan, socialist 
Vittorino Caldi. Upal je, da bo 
nekega dne postal v Nabrežini 
župan in je celo sprejel, da ga je 
stranka iz sinu slovenske matere 
prelevila v kandidata za "italijan
skega župana”. V resnici bi Caldi 
lahko mirne duše jamčil, da bo z 
občani govoril v obeh jezikih, ki 
jim obvlada.
Sedaj pa komaj brzda sveto jezo 
na Brezigarja: "Mene, ki sem 
dvojezični Križan ni maral, češ 
da nisem čistokrvni Slovenec, 
zato pa je sedaj prepustil mesto

omogočil boljše življenje svojim 
državljanom, ki bi morebiti trpeli 
lakoto. Za oborožitev, za dolgo
ve, ki jih je imel zaradi desetletne 
vojne s sosednjim Iranom. Vojne, 
ki jo je bojeval ob podpori razvi
tih držav. Kje je torej tu spopad 
bogati—revni?
Gre pa za svetovni spopad inte
resov. Skrivanje za načelom o 
nedotakljivosti meja pokaže vso 
svojo šibkost čim Husein omeni 
Palestino. In vendar je to načelo 
v današnjih pogojih toliko po
membnejše, ker se Združene dr
žave proslavljajo kot edina vojaš
ka sila, ki je sposobna zaščititi 
kogarkoli pred nasiljem močnejše 
sosede. In tam, kjer se Združene 
države ne bodo želele vpletati? 
Bush je za svoj poseg že postavil 
račun, tudi on ima finančne teža
ve. Bo pripravljen poseči tudi v 
drugih slučajih krivice in nespoš
tovanja mednarodnih dogovo
rov? Tudi kjer bo žrtev zastopala 
interese, ki nasprotujejo ameriš
kim, ali v pravem primeru spo
pada Sever—Jug?

Locchiju, ki po naše ne zna niti 
zloga.”
Aktivisti najbolj slovenske stran
ke pa bi ga morali vendar pouči
ti, kako je s temi "pedrigreeji". 
Konec koncev je Dario Tocchi v 
daljni preteklosti bil nič manj kot 
Lokar, baje celo v sorodstvu 
znanega prvaka SSk.

Kot je napisal komentator v 
enem izmed osrednjih slovenskih 
časopisov, je "Draga 90” dobila 
za slovenstvo preveč pomembno 
vlogo, da bi jo bilo mogoče kar 
tako obiti.
No, v parku Finžgarjevega 
doma, se je res zgodilo nekaj po
membnih reči.
Ljubljanski demokrščanski pre
mier Lojze Peterle se je namreč 
javno srečal s furlanskim demo- 
krščanskim kolegom Adrianom 
Biasuttijem, ki je prisotnim slo
venskim tržaškim in goriškim 
kristjanom razložil, kako si pred
stavlja zaščito naše manjšine se
daj, ko z Vzhoda ne grozi več. 
Biasutti je dal nedvoumna zago
tovila, da bomo glede kakovosti 
zaščite razočarani in nezadovolj
ni. (Burno ploskanje!). Poudaril 
je pravilnost svoje dosedanje po
litike. (Ovacije pod šotorom). 
Podprl je Maccanicov osnutek o 
"etničnih kletkah”, iz katerih je 
lastnoročno črtal Bratuževo Pod- 
goro in Kanalsko dolino. Ob 
spominu nanjo se je marsikomu 
od prisotnih orosilo oko, saj je 
pokojni prof. Peterlin prav med 
letovanji v Ukvah dal zamisel o 
teh študijskih dnevih.
Ob pogledu na tolikšno navduše
nje si tudi Peterle ni upal črhniti 
kaj več o naših pravicah. More
bitne pripombe si je baje prihra
nil za srečanje z Andreottijem v 
Riminiju, na prazniku najbolj in- 
tegralistične veje italijanskega 
klerikalizma — Comunione e li
berazione.
Med prisotnimi v Dragi, pa je 
krožilo vprašanje, zakaj so vrli 
borci za slovenstvo tako divje 
ploskali Biasuttiju, ki je v bistvu 
z nasmehom na ustih zagovarjal

Zato je ravno za najšibkejše, naj
revnejše, važno, da je ves svet 
podprl to načelo in da postane 
osnova novega mednarodnega 
reda. Toda načelo ni novo, vse
buje ga temeljna listina Združe
nih narodov. Ta organizacija pa 
ni nikoli imela dovolj moči, da bi 
ga uveljavila. Morda je le napočil 
čas, da bodo Združeni narodi 
postali res najvišja mednarodna 
organizacija, kjer naj se sklepa o 
zadevah, ki so jih doslej reševali 
v spopadu med blokoma. Naiv
no pa bi bilo misliti, da bi se tu 
lahko doseglo res pravične rešit
ve, ki bi recimo upoštevale vse 
krivice, ki so jih doživeli v svetu 
narodi zaradi kolonializma. V 
arabskem svetu je teh posledic iz
redno veliko in dodatno zapleta
jo problem. V ospredju bodo 
ostali gospodarski interesi in raz
korak Sever—Jug. Toda to je že 
drugo poglavje, ki se ga bo treba 
lotiti, ko bodo vsi sprejeli Zdru
žene narode kot resnični sedež 
pogajanj.

politiko najbolj gnusnih diskri
minacij in asimilacije naše manj
šine.
Kot odgovor je ameriški izselje
nec povedal anekdoto o predsed
niku Roosveltu, ki je tako-le go
voril o nikaragovskem diktatorju 
Somozi: ”Že res, da je kuzlin sin, 
toda on je vendar NAŠ kuzlin 
sin.”
Po Krasu bi temu rekli, da gliha 
vkup štriha.

* * *

Ko se je demokrščanski premier 
Peterle vrnil v Ljubljano je jav
nosti razodel, da se je srečal in 
pogovarjal z evropskim poslan
cem Formigonijem, duhovnim 
vodjem gibanja ČL. Označil ga je 
kot "enega najpomembnejših in 
briljantnih evropskih politikov.” 
Par dni pozneje se je v italijan
skem tisku oglasil Ciriaco de 
Mita, bivši premier in predsednik 
italijanske KD: ”Še nikoli nisem 
srečal tako neumnega politika, 
kot je Formigoni.”
Komu naj verjamemo?

* * *

Pred nekaj dnevi so svečano 
predali namenu odsek avtoceste, 
ki povezuje tržaško luko s Rati
nare in teče skozi dolinsko obči
no. Energični poseg Edvina Šva
ba je dosegel, da so na avtocesti 
tudi napisi s slovenskim imenom 
Dolina. Mnogi so bili prepričani, 
da je Švab še vedno župan, drugi 
pa so se vprašali, ali ni bil odlo
čen protest pravzaprav dolžnost 
novega prvega moža v občini. 
Sedaj bi se morali vprašati, koli
ko časa bo minilo, dokler ne bo 
nabrežinski župan Dario Tocchi 
zahteval, naj na table dodajo slo
vensko ime Devin.
Ali pa bo raje na obalni cesti po
pravil napis "costa dei barbari” 
in dodal pojasnilo, da so to v 
resnici samo "sloveni”, nekdanji 
gospodarji tega področja.

Goriški župan Antonio Scarano 
je iz istega testa, kakor vsi de
mokristjani pri nas. Slovence lju
bijo, če so preko meje, doma pa 
jih mrzijo in ponižujejo. Kakor

Znano je, da so Združene države 
že vrsto let omejevale dejavnost 
Združenih narodov s tem, da 
niso izplačevale svojih kvot. To 
so utemeljevale s trditvijo, da je 
ta organizacija zavzela protiame- 
riška stališča. Pred kratkim pa je 
prišlo do novosti. Zunanji minis
ter Baker je pred parlamentom z 
zelo ostrimi besedami obsodil 
takšno ameriško zadržanje do 
Združenih narodov. Zahteval je, 
naj parlament že letos odobri iz
plačilo zaostalih ameriških kvot. 
Seveda druga ameriška stališča 
kažejo, da še ne zaupajo sklepom 
Združenih narodov, sicer bi spre
jeli sovjetski predlog o ustanovit
vi skupnih vojaških enot v Zali
vu pod okriljem Združenih naro
dov. Po drugi strani pa pozivi 
drugim državam k soudeležbi pri 
vojaški pobudi kažejo, da si tudi 
Združene države ne upajo več 
same prevzeti odgovornosti vloge 
mednarodnega žandarja.

TČ

vsa gospoda so naklonjeni samo 
hlapcem in postreščkom.
In tako je Scarano dal svoj pri
spevek k oblikovanju "velike 
Gorice” kot evropskega mesta 
ob odprti meji, ko je v občin
skem svetu odvzel besedo komu
nistu "Ivanu Bratini, ker je začel 
po slovensko.
Spregledali smo vest, da je od
bornik dr. Bernardo Spazzapan, 
izvoljen na listi SSk, v znak pro
testa odstopil. Ko so ga vprašali, 
ali bo to storil, je baje v zadregi 
hotel zamomljati volilno geslo ”S 
ponosom naprej”, a je bilo sliša
ti, kot "Pod nosom...se obrišite.” 

* * *
Bliža se 15—letnica dne, ko so 
bili podpisani Osimski sporazu
mi. Nekateri mislijo, da bi jih 
morala naša manjšina obeležiti s 
skupno protestno manifestacijo, 
ker še niso bile izpolnjene oblju
be o globalni zaščiti.
Medtem pa ljubljanski časopis 
"Demokracija” v uvodniku Vik
torja Blažiča komentira Biasutti- 
jev govor in aplavze ter pravilno 
ugotavlja, da ”so se raznežili do
mačini, leta, desetletja (...) zani
čevani drugorazredni državljani”. 
Blažič ve zatem povedati, da je 
malo znano "dejstvo, da italijan
ski parlament še ni ratificiral 
osimskih sporazumov — da torej 
naša zahodna meja še ni dokon
čno potrjena tudi z italijanske 
strani...” zato bo "Italija morala 
mednarodnopravnost te meje po
trditi kot država, pred Združeni
mi narodi...”
Bralec bi se lahko tudi zvijal od 
smeha ob tolikšni neinformira
nosti, če bi ustanovitelj in duhov
ni oče ljubljanske "Demokracije” 
ne bil nič manj kot Dimitrij Ru
pel, slovenski zunanji minister.
Si predstavljate, kako bi se De 
Michelisu tresli dolgi kodri in 
vamp, ko bi ga šef slovenske dip
lomacije opozoril na ratifikacijo 
Osima, ki jo je italijanski parla
ment opravil konec jeseni 1976. 
Bognedaj, da bi Demosovi vladni 
možje bili tako površni tudi pri 
obravnavi in reševanju drugih 
vprašanj. Potem se Sloveniji res 
ne obetajo dobri časi.

NEKAJ HUDOMUŠNIH RAZMIŠLJANJ

Trnje iz domačega robidovja



DELO
PISMO UREDNIŠTVU UPRAVNE NOVOSTI

Petstrankarska zveza 
izničila vlogo 
vzhodnokraškega 
rajonskega sveta
Spoštovano uredništvo.
V okviru letošnjega praznika ko
munističnega tiska v Križu je sek
cija KPI priredila v Ljudskem 
domu okroglo mizo o delovanju 
rajonskega sveta za zahodni Kras, 
katere so se udeležili predsednik 
dr. Busetti (PSI), svetovalci KPI 
in svetovalec Slovenske skupnosti 
Vidoni. Povabljen je bil tudi pod
predsednik, demokristjan Zacchig- 
na, ki pa ni prišel.
O razpravi je obširno poročal Pri
morski dnevnik. Razumljivo je, da 
ni mogel pisati o vsem, kar se je 
govorilo. Zato vas prosim, da ob
javite v vašem časniku širše povze
to vsebino mojega posega, ki se je 
nanašal izključno na zanemarjenje 
občinske uprave vseh perečih 
vprašanj naših treh vasi in pred
vsem na to, kar so nam vzeli v 
zadnjih dveh letih po izvolitvi soci
alističnega predsednika z glasovi 
KD, PSI, SSk in Liste za Trst in 
sicer:
1) Po zaslugi prejšnjih rajonskih 
svetov, ki jim je načeloval komu
nistični predsednik, smo imeli na 
Proseku in v Križu učinkovite 
krajevne občinske urade, v katerih 
so slovenski občani lahko govorili 
v svojem jeziku, dobivali so, poleg 
običajnih storitev občinskih ura
dov, tudi odgovore in nasvete o 
najrazličnejših upravnih zadevah, 
da jim ni bilo treba za vsako ma
lenkost v občinske urade v mesto. 
Skratka, ustvarili so se človeški in 
kulturni odnosi, ki bi morali velja
ti v vseh javnih uradih. Takoj po 
zadnjih volitvah so pristojnega 
funkcionarja premestili v mesto in 
poslali uradnico, ki opravlja na
vadne birokratske zadeve. Ko pa 
je na dopustu ali na bolovanju, je 
včasih urad na Proseku po več dni 
zaprt. V Križu pa je občinski urad 
že dlje časa zaprt. Vsi dosedanji 
posegi pri županu, da se okrepi 
delovanje naših krajevnih občin
skih uradov, so bili zaman. Na žu

panstvu je nekdo celo predlagal, 
naj bi ukinili tudi urad na Prose
ku, tako da bi morali naši ljudje 
za vsak anagrafski ali matični do
kument na Opčine ali pa v Rojan.
2) Zaprli so nam zdravstveno am
bulanto na Proseku in v Križu in s 
tem ukinili zdravstveno službo na 
vsem območju zahodnokraškega 
rajonskega sveta, se pravi za 
okrog 4.50Ù prebivalcev, čeprav so 
pred nekaj leti, na predlog rajon
skega sveta, ki sem mu predsedo
val, sklenili, da bodo na Proseku 
ustanovili zdravstveni okraj, z vse
mi, temu primernimi zdravstveni
mi storitvami.
3) V zadnjih dveh letih so iz ob
činskega proračuna črtali postav
ko (930.000.000 lir) za gradnjo 
kanalizacije na Proseku. Na pred
log rajonskega sveta so bili načrti 
že pred nekaj leti izdelani in dela 
bi se morala že začeti.
4) Iz zadnjih dveh občinskih pro
računov so črtali že določeno mili
jardo in 200 milijonov lir za izred
na popravila zgradbe osnovne šole 
na Proseku, ki je v obupnem sta
nju. Prav tako je lani izginila po
stavka iz triletnega občinskega 
načrta za javna dela za razširitev 
ceste od cerkvice na Kontovelu do 
spomenika padlim v NOB na Pro
seku, ki naj bi postala dvosmerna, 
da bi končno razbremenili nevzdr
žni promet skozi Prosek.
V zadnjih dveh proračunih je obči
na popolnoma prezrla vse potrebe 
naših treh vasi. Zato je rajonski 
svet na predlog komunistične sku
pine zavrnil oba proračuna.
Menim, da je vsak komentar od
več.

Slavko Štoka 
(Rajonski svetovalec)

BERI IN ŠIRI 
DELO

8. junija letos je bil dokončno odo
bren zakon št. 142 o ureditvi krajev
nih uprav.
Gre za zakon, ki uvaja važne novos
ti in neposredno zadeva organizacijo 
in delo vseh krajevnih uprav, od po
krajine in občine do gorske skup
nosti in rajonskih svetov.
Poleg tega bi ta zakon, če bi ga pra
vilno izvajali, lahko korenito spre
menil odnose med občani in držav
nimi ustanovami in bi nudil resnične 
možnosti za sodelovanje občanov 
pri upravljanju.
Glavna značilnost tega zakona je v 
tem, da uvaja realno politično — 
administrativno avtonomijo krajev
nih uprav. Koncept “avtonomije” ni 
nov, prisoten je že v republiški usta
vi iz leta 1948, vse do danes pa ni 
bil izveden, ker ni bilo ustreznih za
konov za to. Vse krajevne uprave so 
zato do danes delovale vse po istem 
kalupu.
Po zakonu 142 pa mora približno 
8000 občin in 98 pokrajin do junija 
1991 izdelati in izglasovati svoj sta
tut, ki bo določal strukturo in orga
nizacijo uprave. Zakon ne predvide
va nikakršnega “modela” statuta 
ker morajo le—ti odgovarjati v naj
večji meri prav specifičnosti in realni 
situaciji vsake posamezne občine. 
Takoj pa je treba poudariti, da je ta 
zakon, ki vsebuje 65 členov, še ved
no zakon, ki določa temeljna načela. 
Uresničitev teh načel pa je prepušče
na drugim subjektom: deželam, ob
činam in pokrajinam.
Zavedati se moramo, da je tudi za 
našo slovensko manjšino ta zakon 
zelo važen. Na eni strani sicer odpi
ra vrsto problemov, s katerimi se 
bomo morali soočati na drugi strani 
pa le vsebuje nekaj predpostavk, ki 
bi omogočile dokončno rešitev ne
katerih odprtih vprašanj. Kako se 
bodo problemi reševali in kako se 
bodo izkoristile možnosti, bo seveda 
predmet politične bitke v naslednjih 
mesecih in pripravljenosti večinskih 
strank, da se resnično soočajo s pro
blemi, ki jih celotna družba postav-

V TREBČAH

Gizela Čuk praznovala 80. rojstni dan
19. septembra je tovarišica Gize
la Čuk praznovala v Trebčah 
svojo osemdesetletnico.
Tovarišica Gizela se je rodila sre
di zavedne in napredne slovenske 
družine, ki je bila zelo aktivna za 
časa ilegalnega boja proti fašiz
mu in je predano v celoti delova
la v vrstah Osvobodilne fronte. 
Svojo globoko antifašitično 
predanost je Gizelina družina 
drago plačala, saj sta njena bra
ta, ki sta se podala v partizane, 
padla na bojiščih; njenega očeta 
so internirali v nacistični lager 
Matthausen, mater pa so konfi- 
nirali v neko italijansko taboriš
če.
V taki zgledni družini se je seve
da antifašistična zavest naše to
varišice močno okrepila in je tudi 
sama mnogo pripomogla h giba
nju.
Za časa ilegale ji je bila poverje
na naloga intendantke in je zato 
zbirala oblačila, zdravila in dru
go opremo za partizane. A tudi 
njo so fašisti aretirali in jo zaprli 
v Koronejske zapore, kjer je pre
bila dva meseca.
Po poklicu je bila Gizela šolski 
sluga. Ta posel je zvesto opravila 
vseskozi v samih Trebčah, kjer je

oskrbovala šolo celih štirideset 
let.
Za časa vojne in nemške okupa
cije je pozorno skrbela, da ne bi 
nacisti poškodovali šolskega po
slopja. Po vojni je sodelovala s 
starši in učitelji, da bi slovenska 
šola uspevala in se okrepila. Ko
liko staršev ji je zaupalo svoje 
otroke! Koliko rodov je obisko
valo šolo v Trebčah pod nekimi 
budnimi očmi! Koliko otroških 
vriskov so slišala njena ušesa!
Po končani vojni se je vneto loti
la zopetne gradnje. Delovala je 
neumorno in navdušeno povsod, 
kjer se je pojavila potreba po 
njenem doprinosu. Zelo aktivno 
se je oprijela udejstvovanja v vr
stah ženske organizacije AFZ, in 
kasneje v vrstah Zveze žensk Ita
lije. Se danes je vedno prisotna 
članica te zveze. S kakšnim vese
ljem je vedno sodelovala in še so
deluje pri organiziranju prazni
kov 8. marca in drugih ženskih 
pobud!
Vendar doprinos Gizele v okviru 
demokratičnega gibanja se ne 
omejuje samo na udejstvovanje v 
množičnih organizacijah. Tovari
šica Gizela je stopila tudi v vrste 
komunistk in to že leta 1945, se

pravi takoj po vojni. Tako Gize
la slavi istočasno osemdesetletni
co rojstva in 45. letnico pripad
nosti komunistični partiji! Res 
lep jubilej!
Zanimivo je tudi, da je bila Gize
la prva ženska, ki so jo izvolili v 
odbor partijske sekcije “Zorko 
Kralj” v Trebčah!
Koliko sil in naporov je vložila v 
partijsko organizacijo! Vedno 
prisotna in vedno aktivna. Ni 
bilo boja, akcije, pobude treben- 
ske sekcije, da se jih ne bi Gizela 
udeležila. Spominjam se kako je 
pozorno sledila delom zadnjega 
sekcijskega kongresa v Trebčah, 
4. februarja letos.
V njenem duhu je vzgojila tudi 
svoio družino, seveda, in zelo je 
ponosna, da je njen sin, Berto, 
sedaj tajnik trebenske sekcije — 
k razvoju katere je toliko pripo
mogla — in član pokrajinske ko
misije garantov KPI.
Pa tudi Berto je lahko na svojo 
mamo ponosen! In vsi mi smo 
ponosni, da jo imamo v svojih 
vrstah.
Draga Gizela, na mnoga leta in 
obilo uspehov pri tvojem vsa
kodnevnem trudu v korist našega 
gibanja!

JELKA GERBEC

lja — tudi z navzočnostjo Sloven
cev.
Če lahko strnemo novosti, ki jih 
vsebuje ta zakon in ki zadevajo ne
posredno tudi slovensko manjšino, 
moramo vsekakor pričeti pri občin
skih ozirma pokrajinskih statutih. 
Vsaka uprava si lahko suvereno do
loči pravila, strukturo, organizacijo 
za lastno delovanje na podlagi speci
fičnih potreb svoje krajevne skup
nosti. Prva možnost, ki se nam 
predstavi, je seveda ta, da na podla
gi tega zakona, lahko vsaka krajev
na uprava vnese v svoj statut upora
bo slovenskega jezika kot enakop
ravnega italijanskemu.
Vsem je jasno, da bo to vprašanje 
odprlo predvsem v nekaterih obči
nah velike politične konflikte. Tako 
v tržaški občini, v goriški a tudi v 
Nabrežini, v Miljah, če se le omeji
mo na tržaško pokrajino.
Statuti bodo morali vsebovati tudi 
pravila za ljudsko sodelovanje oziro
ma za ljudsko posvetovanje (člen 6). 
Važnost tega člena oziroma njegovo 
bodoče izvajanje sta nam jasna, če le 
pomislimo na skrajno nedemokratič
ni postopek tržaške občine pri zade
vi lokacije “sinhrotrona”. Pravica

državljanov, da se lahko oglasijo in 
da so njihove zahteve, predvsem ko 
gre za tako važne probleme, bi mo
rala biti pri pravilni uporabi tega 
člena enkrat za vselej zajamčena.
Če nadaljujemo pri tem bežnem pre
gledu novosti zakona 142 in ki zade
vajo neposredno slovensko manjši
no, moramo omeniti člen 11, ki se 
ukvarja s teritorialnimi sprememba
mi, z združitvijo oziroma ustanovit
vijo novih občin. Očitno je, da sku
ša zakonodajen “zmanjšati” število 
občin v vsedržavnem merilu. Zakon 
predvideva tudi ekonomske podpore 
tistim občinskim ustanovam, ki se 
odločijo za združitev z drugimi. To 
zna postati predvsem zanimivo v 
tem trenutku za majhne občine, ki 
se leto za letom borijo zaradi eko
nomske stiske in niso več kos svojim 
istitucionalnim nalogam. Pri tem pa 
je nujno upoštevati, da če bo, kot 
sodim da tudi bo, prišlo do nove 
teritorialne ureditve občinskih up
rav, ne bo za manjšino vseeno, kako 
se bodo te spremembe uresničile. 
Gre tu predvsem za probleme, ki se 
lahko odprejo v videmski pokrajini, 
a tudi na Goriškem in na Tržaškem.

(Nadaljevanje v prihodnji številki)

UMRL JE GIANCARLO PAJETTA

Zbogom, rdeči mule
Stisnila ga je bolečina grenkega spo- Priporočilo tovarišiji, naj se ne razi-
znanja, da so nastopili negotovi časi, 
ko so se pretrgale celo srčne vezi 
velike tovarišije. Sam je, tik pred 
smrtjo, ki jo je slutil in celo klical, 
izpovedal, da mu je sedaj huje kot v 
dolgih letih fašističnega zapora.
Tako nas je zapustil ”rdeči mule” 
GianCarlo Pajetta, partizan Nullo. 
Z zadnjim razburjenjem zaradi po
skusa, da bi komunistom potrgali 
tudi korenine osvobodilnega odpor
ništva in s tem legitimacijo sousta
noviteljev italijanske demokracije. Z 
zadnjim priporočilom svoji partiji, 
kateri je posvetil vse svoje življenje. 
To je bilo priporočilo, ki mu je pri
sluhnila s srcem in umom, predvsem 
med pogrebom, ko so se dvigale 
stisnjene pesti in sta še in še, kot za 
slovo, doneli internacionala in pe
sem o rdečem praporu italijanskega 
svobodnjaškega komunizma.

ZGODOVINA

de. Naj odloži spor o imenu partije 
po kongresu, kjer naj bi iskali sku
pen jezik predvsem glede temeljnega 
vprašanja — kaj smo, kam gremo. 
Ne vem, ali je bil to zadnji klic obu
panega revolucionarja, ali pa moder 
nasvet človeka, ki je v zadnji uri vi
del dlje in jasneje.
Vsekakor, GianCarlo Pajetta, hvala, 
tudi za to.

st.s.

Kdo bi 
si mislil
”Tudi partizani so se borili 
za domovino.”
Iz predavanja Igorja Škam- 
perleta na Dragi 1990

- s in uši m i h i imii mmm

Tovariš Nullo o razmerah 
na Primorskem pod fašizmom
Umrl je tov. Giancarlo Pajetta s par
tizanskim imenom Nullo. Za njim ža
luje ne le naša stranka temveč vsa 
italijanska in mednarodna demokra
tična javnost.
Pri Delu se ga želimo spomniti tudi 
kot načelnega, doslednega borca za 
svobodo primorskih ljudi in slovenske
ga naroda. Priobčujemo zato prevod 
zapisnika njegovega posega na se
stanku vodstva KPI 21. januarja 
1932 (bilo mu je 21 tet!) med obrav
navo poročila tov. Boža Kolariča o 
razmerah na Primorskem po Prvem 
tržaškem procesu.
Nullo — "Narodno vprašanje je eno 
naših najšibkejših točk. Tovariši mo
rajo razumeti, kaj nam je storiti. 
Vprašanja dveh taktik niso prav dou
meli. Doslej so mislili, da zadeva 
vprašanje osvoboditve zatiranih naro
dov le slovanske tovariše. Toda to 
mora biti ena od gonilnih sil italijan

ske revolucije. Propagirati med itali
janskimi množicami. Napaka: obrav
navati slovensko gibanje kot da je fa
šističnega značaja. Nasedali so pasti, 
ki so jo nastavljali fašisti s trditvijo, 
da so slovenski borci razbojniki itd. 
Napako, da spregledujejo narodnos
tno vprašanje nosijo italijanski tovari
ši. Pojasniti slovenskim tovarišem, da 
morajo sami biti voditelji narodnega 
gibanja, voditi malomeščane, enotno 
fronto na veliko širši osnovi od tiste, 
ki je možna v Italiji. Vztrajati pri 
delu med katoliki, razkrivati izdajo 
klera, pomemben argument, Rusi
ja—vzvod naše propagande. Program 
narodne in socialne osvoboditve. Vlo
ga mladine v narodnostnem in koloni
alnem vprašanju, voditi mladinsko po
litiko, upreti se spojitvi mladinskega 
in odraslega gibanja, na to se veže 
tudi osvojitev študentov.”



DELO ________________

Kaj misliš o 100 dneh Demosove 
vlade?
Demos je, kot je vsakemu opazo
valcu takoj jasno, heterogena 
tvorba, zmes raznoterih ideološ
kih usmeritev, med katerimi pre
vladujeta krščansko-konservativ- 
na in laično-nacionalistična, ter 
pritiskov interesnih skupin 
(kmetje itd.). Moralistični patos 
preloma z vladavino Pokvarje
nosti (Komunizma) in slovenske 
samostojnosti služi predvsem 
temu, da bi zakril dejstvo, da 
med partnerji Demosa na ravni 
konkretnega pozitivnega progra
ma v kulturi, ekonomiji itd. ni 
enotnosti. Zato pač rabijo psiho
zo zmage nad Zlom in nacional
ne suverenosti, da jih drži sku
paj: pri Demosu morala nado
mešča pravno politiko, kar jih 
hkrati sili, da politične nasprot
nike nenehno zavračajo moralič- 
no, kot zaroto komunistov in 
sovražnikov Slovenstva. (Da se s 
tem morala spremeni v svoje na
sprotje, v najbolj amoralno poli
tično manipuliranje z etničnimi 
vrednotami, se kajpada razume 
po sebi). Če pogledamo izza te 
maske, kmalu postane jasno, da 
je dejanska politika Demosove 
vlade krhka zmes treh sestavin. 
Na eni strani imamo gospodar
sko politiko, kjer prevladujejo 
nevtralni strokovnjaki Menciger- 
jevega kova, na katerih ni prav
zaprav nič specifično Demosov- 
skega in ki bi lahko sodelovali v 
katerikoli vladi ta trenutek; spe
cifičen Demosovski ton daje gos
podarski politiki zgolj dejstvo, 
da so ti strokovnjaki prisiljeni 
popuščati lobbyskim pritiskom 
Zelenih in kmetov. Na drugi 
strani imamo suvereno-naciona- 
listične demokrate, ki so zavzeli 
območje državnega aparata, "po
litike” v ožjem smislu (državno 
upravo, policijo, zunanjo politi
ko) in pač delujejo v smeri slo
venske samobitnosti ipd. Na tret
ji pa katoliško dominacijo nad 
področjem ideoloških državnih 
aparatov (šolstvo in kultura). 
Formula sedanje oblasti je torej: 
gospodarstvo nevtralnim stro
kovnjakom, ki pa se jih brzda s 
pritiski; politiko "samobitnim” 
narodnim demokratom; kulturo 
in prosveto katolikom. Predvsem 
se mi zdi ključno poudariti, da 
so ti trije tokovi relativno avto
nomni, da ne tvorijo organske 
celote: vsak od njih bi lahko ob
stajal tudi v drugačnih koalicij
skih kombinacijah in med njimi 
so možnosti konfliktov.
Misliš, da bo zaradi te heteroge
nosti Demosova koalicija kmalu 
razpadla?
Takšna pričakovanja so preura- 
njena, verjetno nas čakajo dolga 
leta Demosove vladavine. Naj
boljši dokaz temu mi je prav dej
stvo, da vsi glavni klani v Demo
su zakulisno do nezavesti intrigi- 
rajo drug proti drugemu. Par na
ključnih pogovorov, ki sem jih 
imel s posameznimi Demosovci, 
se mi zdi več kot poučnih: Zeleni 
mi šepeta na uho, kako neznosni 
so demokrati in drugi konserva
tivni nacionalisti in kakšna ško
da, da liberalci nismo z njimi v 
koaliciji; demokristjan stoka nad 
zaletavostjo demokratov; demok
rata je groza krščanskih načrtov 
o kulturi in šolstvu...kot zakon, 
kjer se zakonca nenehno kregata 
in prav to utrjuje vez med njima. 
Takšno zakulisno intrigiranje 
ima namreč povsem psihološko- 
higiensko funkcijo: sprošča pač 
frustracije pri tistih, ki vedo, da 
so obsojeni na skupno usodo.

Je torej Demos totalitaren, kot se 
danes kje sliši?
Najustrezneje bi bilo reči, da 
kaže znamenja "totalitarnega sin
droma:” preveč je teh znamenj, 
da bi šlo za raztresena naključja, 
a hkrati premalo, da bi lahko 
resno govorili o nevarnosti tota
litarizma. Kar skrbi, je predvsem 
že omenjeni moralizirani način, 
kako Demosovci zaznavajo poli
tični prostor: sebe kot zbor vseh 
demokratičnih narodnozavednih 
sil, katerim stoji nasproti trogla
va pošast kriptokomunistov, ki 
samo mislijo, kako bi žrtvovali 
slovenske fante JLA, pograbili 
privatizirano gospodarstvo, spet 
dali Primorsko Italijanom, v me
dijih blatili Demos, sabotirali 
delo skupščine in izzvali izredne 
razmere; pošast, ki preko skriv
nih lož nadzoruje vse, tako da je 
Demosova vlada "pravzaprav” v 
opoziciji, le droben vrh sicer še 
komunistične podvodne ledene 
gore. Kot da so komunisti z vsa
kim porazom še močnejši, kot da 
se s tem, ko jim odsekamo eno 
glavo, še bolj razlezejo po druž
bi...Kar tukaj moti, je predvsem 
tipično revolucionarno nezaupa
nje do ljudi, ki ga proizvede tak
šno zaznavanje: oblast je sama, 
sovražnik povsod preži.
Ali takšna logika ne spominja na 
Partijo?
Seveda, njena laž je v tem, da 
vedno postopa za nazaj: zgodbo 
preteklosti piše iz sedanjih intere
sov. Poglejmo odnos Demokraci
je do Zelenih: ko še ni bilo jasno, 
kaj bo z Zelenimi, so v Demok
raciji izhajali članki o njihovem 
"melonarstvu” ("zunaj zeleni, 
znotraj rdeči”), napadalo se je 
partijsko preteklost ključnih oseb 
Zelenih, nato pa je to kajpada 
naenkrat potihnilo. Tu se gre 
Demos svojsko različico krščan
ske logike: spreobrni se, pa so ti 
izbrisani vsi pretekli grehi — se
veda z dodatkom: če zdaj nisi 
naš, ti bomo hitro za nazaj doka
zali, da si zmerom bil podaljšek 
Partije... Preprosto dejstvo, ki 
gre s tem v pozabo, je naslednje: 
krog Demosa se niti približno ne 
prekriva s krogom tistih, ki so 
bili dejavni v boju za demokraci
jo. Presežki so v obeh smereh: je 
kup ljudi, gibanj in organizacij, 
ki imajo nemara ključne zasluge 
za demokracijo in ki jih sedaj ni 
v Demosu, od Mladine preko 
ZSMS do "novih družbenih gi
banj”, hkrati pa je kup ljudi, ki 
jih do tik pred volitvami v tem 
boju nikjer ni bilo ali imajo za 
sabo celo dejavno komunistično 
kariero, pa se zdaj šopirijo kot 
demokrati. Pomen in namen se
danjih Demosovih manipulacij 
je, da poreže oba presežka in vz
postavi prekrivanje med dvema 
krogoma: z molkom o preteklos
ti prenekaterih sedanjih Demo
sovcev in z oblatenjem tistih, ki 
zdaj niso z Demosom, kot partij
skih podaljškov.

Ti je Demosovski ”revanšizem” 
tudi eden od izrazov tega "totali
tarnega sindroma”?
Tu pa je moje stališče nemara 
presenetljivo: Demosu očitam, da 
je celo premalo "revanšističen”. 
Seveda je treba očistiti aparat dr
žavnih organov, javnih državnih 
medijev itd. bivših partijskih po
vzpetnikov. Toda način, kako se 
je Demos tega lotil, je skrajno 
kontraproduktiven. Namesto da 
bi — denimo v primeru Televizi
je ali Dela — pustili samim tem 
medijem, da se "očistijo”, in

zgolj ustvaril institucionalne po
goje za to "samoočiščenje” (kljub 
bivši partijski kadrovski politiki 
bi lahko imeli vsaj toliko zaupa
nja v demokratični potencial v 
medijih), so stvar zastavili kot 
zunanji poseg države oziroma 
oblasti v medije in s tem pač do
segli to, kar so dosegli: da so se 
celo novinarji, ki so sicer pisali z 
dovolj naklonjenosti Demosu, 
solidarizirali z bivšimi partijskimi 
klavci! Demosovci imajo prav, 
ko opozarjajo na neokusnost 
tega, da nedavni partijski čistkar- 
ji zdaj nastopajo kot branilci no
vinarske svobode — toda za tak
šno stanje so krivi predvsem 
sami s svojim "partijskim? nasto
pom! Tukaj ima tako rekoč sim
bolno vlogo Demosova prepreči
tev, da bi Matevž Krivic, uteleše
nje neodvisne strokovne javnosti 
pri nas, postal član Ustavnega 
sodišča: človek, ki je storil ne
skončno več za demokracijo v 
Sloveniji kot, denimo, kak Pir
nat, katerega sedanje šopirjenje 
je v direktnem obratnem soraz
merju z njegovo neopaznostjo do 
pred dobrim letom dni. Demos je 
tu de facto ravnal kot totalitarna 
oblast, ki ne prizna "tretje” pozi
cije neodvisne kritične javnosti, 
t.j. ki ravna po načelu "kdor ni z 
nami, je proti nam (je roka ko
munistov)". Skratka, ne skrbi me 
Demosov "radikalizem", bolj me 
skrbi to, da je Demos s svojo 
otročje-totalitarno okornostjo 
onemogočil prečiščenje in odprl 
pot za nenačelen kompromis z 
najbolj korumpiranimi in prila
godljivimi elementi bivšega reži
ma. Da o bolj občutljivih temah 
niti ne govorim: pred volitvami 
se je veliko govorilo o tajnih ar
hivih UDBE itd. — o tem zdaj 
seveda ni veliko slišati. Kot de
mokrat pa bi si želel vsaj tolikšen 
"revanšizem", da bi pri nas stori
li isto kot, denimo, v Vzhodni 
Nemčiji: da bi neodvisna parla
mentarna komisija iz vseh strank 
z dostopom do arhivov preverila 
morebitno preteklo sodelovanje z 
varnostnimi službami vseh novih 
članov parlamenta, ministrov in 
višjih državnih uradnikov. Tako 
kot v Nemčiji tudi tu presenečenj 
iz naj ožjega vrha oblasti najbrž 
ne bi manjkalo...
Kaj pa obračun z "rdečimi” direk
torji?
"Privatizacija” oziroma ponovi
tev "prvobitne akumulacije”, sre
di katere smo sedaj, je proces, ki 
je po naravi "divji" in "nepravi
čen”, v njem ne zmagajo najbolj 
pošteni, ampak najbolj spretni in 
grobi prevaranti. Podtikati to 
zgolj bivšim "rdečim” gospodar
stvenikom pomeni moralistično 
zakrivati si obraz pred pravo 
razsežnostjo problema: da je 
"pravična privatizacija” contra- 
dictio in adjecto. V sedanjih oko
liščinah je pač — s stališča posa
meznika — najbolj racionalno 
"divje" privatizirati, in to delajo 
na široko vsi, kjerkoli že stoje 
politično. Vlada je tu precej ne
močna in še zdaj ni predložila 
koherentnega programa, ampak 
proces bolj ali manj nemočno 
opazuje in gasi požare.
Podoba Demosa, ki jo rišeš, se zdi 
precej mračna...
Da jo nekoliko omilim, moram 
pripomniti troje. Prvič, gre zgolj 
za "totalitarni sindrom”, ki po 
mojem nima možnosti, da bi v 
samem Demosu dolgoročno pre
vladal. Drugič, "pisanje zgodovi
ne za nazaj” je spremljalo vse 
doslejšnje prelome: zmerom je

bila prva skrb novih oblastnikov 
ne toliko dotolči ostanke bivših 
sil kot znebiti se nadležnih sopot
nikov, ki so igrali ključno vlogo 
v prelomu. Vzemimo samo Ok
tobrsko Revolucijo: obča zazna
va danes je, da je "Lenin vrgel 
carja", toda carja je v resnici vr
gla ljudska vstaja, kjer so bili 
boljševiki povsem obrobni, ti pa 
so potem z državnim udarom vr
gli socialdemokratsko — menjše- 
viško vlado! Tretjič, da smo se 
nekateri znašli v tej nehvaležni 
vlogi "izginjajočih posrednikov”, 
za to smo v dobršni meri krivi 
sami oziroma naša lastna politič
na organiziranost in dejavnost.

tev prišlo zaradi več razlogov, 
med katerimi je na prvem mestu 
že omenjeni vpliv profesionalne
ga aparata, ki mu je šlo pred
vsem za preživetje in se je pre
pozno ovedel, kaj pomeni de
mokracija (tako kot sam Demos 
so do tik pred volitvami računali, 
da Demos ne bo imel večine, in 
so se verjetno videli kot koalicij
ske partnerje SSS). Odkrito je 
treba reči, da marsikomu v 
ZSMS ni bilo jasno, kaj pomeni 
demokracija za razliko od "de
mokratizacije”: psihično so še ži
veli v dobrih, starih časih prija
teljskega podjebavanja partijske
ga Velikega Brata...

Končno torej od kritike k samok
ritiki — kako je za sedanje stanje 
sokriva ZSMS-LS?
Mislim, da je stranki zgolj v ko
rist, če javno povem, kje je po 
mojem naredila niz skoraj usod
nih napak. Prav smešno mi je 
zvenelo, ko so me nekateri pro
glašali za eno "sivih eminenc” 
stranke, ko pa so skoraj dobe
sedno vsi moji predlogi propadli. 
Začelo se je na portoroškem 
kongresu: že tedaj bi morala po
stati stranka, naj stane kar hoče. 
Pretrgati bi morala popkovino s 
svojim SZDL — jevsko naravna
nim aparatom po občinah in v 
mestih; tako pa smo se v mesecih 
pred volitvami znašli v paradok
sni situaciji, da nas je Demos 
razglašal za partijski podaljšek, 
hkrati pa je večina našega profe
sionalnega aparata po občinah 
delovala kot del SSS in bila ne
dejavna ali celo aktivno blokirala 
naša samostojna prizadevanja. 
Jaz sem bil tedaj za na prvi po
gled nor ukrep, da bi se, ko smo 
se proglasili za liberalno stranko, 
javno distancirali od tistega (ve
činskega) dela našega aparata, ki 
je včasih že kar odkrito sabotiral 
naše delo. Naslednja napaka je 
seveda bila, da ni prišlo do volil
ne koalicije z Zelenimi: četudi 
nosijo za to breme odgovornosti 
tudi sami Zeleni (predvsem tisti 
med njimi, ki so še pred nedav
nim znotraj ZSMS iz "uradnih" 
komunističnih izhodišč blokirali 
njeno pretvorbo v samostojen 
političen subjekt), pa ostaja dej
stvo, da tudi v ZSMS ni bilo 
prave volje za koalicijo — zakaj, 
o tem lahko le ugibam, in me 
ugibanja kmalu pripeljejo do 
precej mračnih hipotez. O sami 
predvolilni kampanji niti ne bi 
zgubljal besed: takšnega kaosa, 
toliko v prazno pokurjenih mili
jard, toliko akcij, ki so propadle 
zaradi drobnih karierističnih ra
čunov, še v življenju nisem videl, 
tako da je bilo zame glavno pre
senečenje volitev v tem, da smo 
sploh dobili toliko glasov, koli
kor smo jih dobili. Po volitvah 
pa je po mojem glavna napaka 
bila, da nismo za vsako ceno 
sprejeli koalicije z Demosom; 
tudi če bi bili podrejeni partner, 
bi lahko s sodelovanjem v vladi 
dosegli dvoje, ne da bi pri tem 
zgubili samostojnost: vnesli bi 
vsaj na področjih, ki bi jih obvla
dovali, v vladno politiko večjo 
mero liberalnega duha in tako 
pripomogli k oblikovanju plura
lističnega pokomunističnega poli
tičnega prostora — z nami v vla
di bebavi otročje — totalitarni 
ekscesi, s katerimi se Demos kot 
po neki prisili s časa na čas 
osmeši, ne bi bili možni; zadobili 
bi v očeh volilcev Regierungsfae- 
higkeit, zmožnost vladanja, ki 
nam je zdaj manjka. Mislim, da 
je do tega niza napačnih odloči

Vsaj del tega, kar praviš, se mi 
zdi podobno očitkom Zorana Tha
lerja...
Tu moram biti zelo jasen: lepo, 
da Thaler to govori zdaj, ko si je 
s preskokom v vladno službo na
redil kariero — toda kje je bil 
prej, ko smo v mesecih pred vo
litvami jaz, Pavle Gantar in dru
gi na sestankih na predsedstvu 
stranke besneli nad inercijo apa
rata, nad tem, da se noče pretr
gati stikov s SSS? Javno nas ni
hče ni podprl, ampak so vsi apa- 
ratčiki na Dalmatinovi s Thaler
jem na čelu zagotovili, da ni med 
njimi nobenega razcepa, in konec 
koncev je volilni štab vodil sam 
Thaler! Zakaj tedaj ni zmogel 
javne besede (ne zakulisnih špi- 
kanj Školjča, kar itak spada v 
folkloro vseh strank)? Bržkone 
zato, ker bi tvegal, da obvisi v 
praznem v igricah z volilno listo 
in si tako ogrozi kariero...
Si po vsem tem še član Liberalne 
stranke?
Zdaj bolj kot kdajkoli. Če naj še 
enkrat ponovim variacijo na zli
zano Churchillovo geslo: ZSMS 
je naj slabša vseh možnih strank, 
vendar ni nobene, ki bi bila bolj
ša. ZSMS je pač edina, ki v poli
tičnem prostoru, kot stranka, za
stopa pluralistično-liberalne 
vrednote, namreč dediščino "no
vih družbenih gibanj": posluh za 
marginalne skupine, prednost 
"malih" tem individualnih pravic 
in svoboščin pred "velikimi" te
mami nacionalne suverenosti... 
Liberalizem ima kajpada dve 
plati: odprtost do razlik, solidar
nost z drugačnostjo, skratka, 
svet "novih družbenih gibanj", in 
vulgarni pridobitniški individua
lizem, ki ga zastopajo kranjski 
"obrtniški" liberalci, ti Demo
sovski škvadristi. Očitno je znot
raj Demosa prostor le za ta drugi 
liberalizem: trditev, da Demos 
pokriva celotno paleto demokra
tičnih opcij, je v oči bijoča laž.

MAJDA VRHOVNIK

darovi 
in prispevki
Ob poravnavi naročnine so v 
sklad DELA prispevali tovariši:
Antonič Edvard — Sesljan 18.000 
lir, Santina Meula — ul. Timig- 
nano 56 8.000 lir.
Ob 6. obletnici smrti Zofke Ber
don daruje družina Granduč iz 
Bolj unča 20.000 za sklad DELA. 
V spomin na Pepija Guština da
rujejo:
Edvin in Nerina Švab — 100.000 
lir, nosilci krste — 120.000 lir, 
Liliana in Ladi Budin — 50.000 
za sklad DELA.


